
پرسپولیس با شکست گل گهر توانست خودش را به یک امتیازی استقلال 
رسانده و بیشتر از هر زمان دیگری جایگاه رقیبش را در صدر جدول به خطر 
بیندازد. شاگردان اوسمار بعد از شکستی که در اولین گام در نیم فصل دوم 
داشـــتند در ســـایر مســـابقات خود غیر از دربی پیروز شدند تا نشان دهند 
اسب خود را برای قهرمانی زین کرده اند. پرسپولیس همین روند را از هفته 
بیست وسوم فصل قبل و با شکست مقابل سپاهان در پیش گرفت و با 7 
برد پیاپی توانست صدر جدول را از طلایی پوشان پس بگیرد. در شرایط 
فعلی آنها در تلاشند این بار استقلال را به پایین کشیده و در پایان فصل 
باز هم جشن قهرمانی بگیرند. اگرچه هنوز 8 هفته داغ از رقابت های لیگ 
باقی مانده و تیمی قهرمان است که کمترین اشتباه را داشته باشد. مرتضی 
کرمانی مقـــدم به عنـــوان یکی از پیشکســـوتان پرســـپولیس اعتقـــاد دارد که 
شایســـته ترین تیم برای قهرمانی پرسپولیس اســـت و برای این ادعای خود 
دلایلی دارد. او در گفت وگو با »فرهیختگان« صحبت های جالبی را مطرح 

کرد که در ادامه می خوانید. 

پرسپولیس یک برد سخت را مقابل گل گهر کسب کرد، این بازی را چطور دیدید؟
فکر کنم این برد خیلی راحت تر می توانست به دست بیاید اگر بازیکنان پرسپولیس 
قدر موقعیت های گل خود را می دانستند. گل گهر تیم قلدر و دفاعی است اما آنها 
تا قبل از دریافت گل خوب دفاع می کردند و بعد از ضربه استثنایی ارونوف دیگر 
چیزی برای از دست دادن نداشتند به این خاطر فضا برای وینگر ها و مهاجمان 

پرسپولیس باز شد اما موقعیت ها یکی پس از دیگری از دست رفت. 

به نظر می آید بازیکنان پرسپولیس با وجود اینکه در رقابت نزدیکی با استقلال هستند 
اما استرس زیادی در بازی های خود ندارند. نظر شما هم همین است؟

در مورد پرسپولیس باید بگویم که این تیم در شرایط فعلی از هر لحاظ شایسته ترین 
تیم برای قهرمانی است. به چند دلیل که می گویم. اول اینکه بازیکنان پرسپولیس 
در هر شرایطی و مقابل هر حریفی برای برد به میدان می روند و تا سه امتیاز را نگیرند 
راضی نخواهند شد. مساله مهم دیگر اینکه نه کادرفنی و نه بازیکنان پرسپولیس 
دنبال حاشیه و انگ زدن به حریف نیستند. کاری که یک سری تیم ها پیش گرفتند 
تا بلکه از این طریق برای رقبا حاشیه درست کنند. قبل از همین بازی دیدید که 

یک سری چه صحبت هایی داشتند اما خوشم آمد که هیچ یک از بازیکنان و 
مربیان پرسپولیس جوابی به آنها نداده و خیلی شیک و تمیز رفتند سیرجان و با سه 
امتیاز برگشتند بدون اینکه قبل و بعد از بازی صحبت حاشیه ای داشته باشند. 
خوشبختانه پرسپولیس در این هفت هشت سال آنقدر جام آورده که بازیکنانش 
خیلی خوب مسیر قهرمانی را بدانند و دنبال شلوغ کاری نباشند. با شلوغ کاری 

و انگ زدن که نباید دنبال قهرمانی بود باید هر حرفی هست در زمین زده شود. 

از قرار معلوم خیلی به قهرمانی پرسپولیس امیدوار هستید؟
شک نکنید اگر اتفاق خاصی رخ ندهد پرسپولیس این فصل هم قهرمان خواهد 
شد. فصل پیش شرایط خیلی سخت تر از حالا بود و بعد از باخت تیم به سپاهان در 
ورزشگاه آزادی کمتر هواداری امید به قهرمانی تیم داشت، اما خوشبختانه یحیی 
تیم را جمع وجور کرد و بازیکنان هم قسم شدند که همه بازی های باقی مانده را ببرند 
که این اتفاق هم رخ داد. الان هم چند بازی سخت پیش روی پرسپولیس است 

که مهم ترین آن سپاهان خواهد بود. بازیکنان پرسپولیس آنقدر با تجربه هستند 
که بدانند باید بدون توجه به نتایج رقبا بازی به بازی جلو بروند. 

در مورد عملکرد عیسی آل کثیر چه نظری دارید؟ انتظار می رفت او نمایش به مراتب 
بهتری را تا اینجای فصل داشته باشد. 

عیســـی خیلی خوب تغذیه می شـــود و نمی دانم چرا اینقدر افت کرده اســـت. 
شـــاید چون خیالش بابت حضور در ترکیب اصلی از هر جهت راحت اســـت 
آن طور که باید برای گلزنی تلاش نمی کند. بزرگ ترین اشتباه باشگاه این بود که 
شـــهاب زاهدی را راحت در نیم فصل از دســـت داد. نبیل باهویی واقعا در حد 
پرســـپولیس نبود اما شـــهاب مهاجم خوبی اســـت و در نیم فصل دوم به کار تیم 
می آمد. حداقلش این بود که عیســـی یک رقیب خوب روی نیمکت داشـــت. 
البته نمی خواهم بگویم عیسی کم کاری می کند، اما فوتبالیست هر چقدر هم 
حرفه ای باشد اگر روی نیمکت رقیب خوب نداشته باشد از لحاظ ذهنی هم 

خوب نخواهد بود و او آنقدری که باید خودش را به آب و آتش نمی زند. شهاب 
در ژاپن هم خوب کار کرده و حیف بود با این آمادگی اینقدر راحت از دستش 

دهند و بازیکنی را هم جانشینش نکنند. 

پرســـپولیس به علت نداشـــتن مهاجم بلند قد مجبور اســـت خیلی کم از کناره ها 
سانتر کند. 

به هر حال داشـــتن مهاجم بلند قامت از هر لحاظ خوب اســـت اما نداشـــتن آن 
این حســـن را برای پرســـپولیس داشـــته که بیشـــتر از کارهای ترکیبی و انفرادی در 
یک ســـوم حریف اســـتفاده کند. گل هایی هم که می بینیم بیشـــتر روی همین 
کارهای ترکیبی و خلاقیت های فردی اســـت. پرســـپولیس وینگر های خوب و 
تکنیکی دارد که اگر آزادی عمل داشته باشند به مراتب موثرتر هستند. الان فکر 
نکنم تیمی در لیگ باشد که مثل پرسپولیس اینقدر روی زمین خوب کار کند و 

گل های متفاوتی را به ثمر برساند. 

نبود بیرانوند چقدر می تواند در دو سه بازی آینده به ضرر پرسپولیس باشد؟
بیرانوند بازیکن خیلی موثری برای تیم است اما انصافا رفیعی هم نشان داد دروازه بان 
آینده داری است و می شود به او هم اعتماد کرد. خوشبختانه پرسپولیس دو مدافع 
مثل گولسیانی و کنعانی دارد که نقطه قوت تیم به حساب می آیند. آنها چه در 
کارهای دفاعی و چه بازیسازی از بهترین های لیگ هستند و کار هر دروازه بانی 
را راحت می کنند. تیمی که می خواهد قهرمان شـــود باید همچنین مدافعانی را 

در اختیار داشته باشد. 

سوال آخر اینکه آیا برای تمدید قرارداد با اوسمار از حالا باید اقدام شود یا زود است؟
پرســـپولیس در این هفته ها آنقدر خوب بوده که مرا یاد هفت هفته پایانی لیگ 
قبل می اندازد. اوسمار هم جزء همان کادر فصل پیش است و انتخاب او برای 
جانشـــینی یحیـــی بهترین تصمیم بود. چه بســـا اگر مربی طـــراز اول خارجی هم 
می آوردند به خاطر عدم شناختش از تیم هیچ تضمینی نبود که همین نتایج را 
کسب می کرد. اوسمار تیم را خیلی خوب می شناخت و به بهترین شکل هم آن 
را تقویت کرد. خوشبختانه بازیکنان تازه وارد هم خیلی خوب جواب دادند. تا الان 
که اوسمار از نظر من عالی کار کرده و شایسته تقدیر است، اما برای تمدید قرارداد 
شاید بهتر باشد تا پایان فصل صبر کنیم. همه از این تیم انتظار قهرمانی دارند و 
اگر پرسپولیس فصل را بدون جام تمام کند نمی توان گفت عملکرد اوسمار خیلی 
خوب بوده است؛ هر چند اعتقادم این است تیم با همین دست فرمان می تواند 

هر دو جام را مثل فصل پیش کسب کند. 

تیم ملی بوکس ایران این روزها در حال برگزاری اردوی مشترک با تیم ملی روسیه 
در تهران اســـت تا خود را برای حضور در مرحله دوم و نهایی گزینشـــی جهانی 
المپیک 2024 پاریس آماده کند. رقابت هایی که خردادماه سال جاری در کشور 
تایلند برگزار خواهد شد و آخرین فرصت جهت کسب سهمیه برای نماینده های 
کشورمان خواهد بود. نخستین میدان کسب سهمیه برای بوکسورهای آسیایی 
در بازی های آسیایی 2022 هانگژو بود و این فرصت برای بوکسورهای کشورهای 
مختلف وجود داشت تا با کسب مدال در المپیک آسیایی، سهمیه حضور در 
پاریس را کسب کنند، اما عملکرد ضعیف بوکسورهای کشورمان باعث شد تا 
حتی به نزدیکی کســـب ســـهمیه نیز نرسند. نتایجی که باعث شد تا بلافاصله 
پس از بازگشت تیم ملی به کشورمان، روح الله حسینی، رئیس فدراسیون از نیاز به 
حضور مربی خارجی برای پیشرفت بوکس کشورمان صحبت کند. واکنشی که 
باعث شد تا بار دیگر پروسه حضور مربیان خارجی در بوکس کشورمان استارت 
زده شود و از حضور مربیان کوبایی به عنوان یکی از کشورهای صاحب سبک 
در بوکس دنیا در تیم ملی صحبت شود. در همین راستا در آذرماه سال گذشته 
ابتدا رینالدو فونتس وارد کشورمان شد. مربی ای که در میان خیل عظیم مربیان 
سرشناس کوبایی نام چندان شناخته شده ای نبود و تنها گفته می شد در مقاطعی 
با تیم های پایه کوبا همکاری داشته است. پس از مدتی عنوان شد که فونتس 
گزینه هدایت تیم ملی نیســـت و قرار اســـت خوان  باتیستا  فونتانیلس ملقب به 
فونتانا، ســـرمربی سرشـــناس کوبایی هدایت تیم ملی را برعهده بگیرد و فونتس 
در کنار این مربی به فعالیت خواهد پرداخت و حتی شاید به تیم های پایه برود. 
برخـــلاف فونتـــس رزومـــه فونتانا در دنیای بوکس قابل تامل اســـت. این مربی از 
دهه 90 میلادی وارد تایلند شـــد و موفق شـــد در طی مدت حدود 15 ســـال با 
بوکسورهای این کشور موفق به کسب مدال المپیک، جهانی و آسیایی شود. 
پس از مدتی او همکاری خود را با تایلندی ها قطع کرد، اما دوباره به این کشور 
بازگشت و این بار هدایت تیم بانوان تایلند را برعهده گرفت. در این میان فونتانا 
مدتی نیز با مکزیکی ها همکاری داشت، اما برجسته ترین دوران مربیگری او با 
تیم ملی تایلند بود. البته پروسه حضور فونتانا در کشورمان نیز داستانی جالب 
یخ برای  و بســـیار طولانی داشـــت و هر روز از ســـوی مسئولان فدراسیون یک تار
حضورش در کشور اعلام می شد. در نهایت فونتانای کوبایی به دنبال از دست 
رفتن زمان طولانی، 4 بهمن ماه وارد ایران شـــد تا برای آماده ســـازی بوکســـورهای 
کشورمان جهت حضور در مرحله نخست مسابقات گزینشی جهان المپیک 
یس در ایتالیا یک ماه فرصت داشـــته باشـــد. طبیعتا فونتانا با توجه به  2024 پار
زمان کوتاه تا مسابقات باید به هموطن خود اطمینان می کرد و جهت انتخاب 
ترکیب تیم اعزامی به ایتالیا به شنیده های او و مسئولان فدراسیون اکتفا می کرد. 

 تصمیم گیرندگان متفاوت
نکته جالب در این میان انتخاب نفرات قهرمان مســـابقات قهرمانی کشـــور در 
دی ماه سال گذشته -که قبل از حضور فونتانا برگزار شده- به عنوان نمایندگان 
اعزامی به ایتالیا بود. رویه ای که در سالیان گذشته سابقه نداشت و معمولا نفرات 
برتر قهرمانی کشور در اردوهای تیم ملی طی چند مرحله مسابقات درون اردویی 
برگزار می کردند تا کادرفنی به ترکیب مدنظر خود برسد. البته طبیعتا این موضوع 
نباید مورد انتقاد باشد؛ چرا که پروسه انتخاب ترکیب در فدراسیون و نزد مربیان 
مختلف با یکدیگر متفاوت اســـت و کادرفنی کوبایی تیم ملی این بار با این 

روش به ترکیب تیم اعزامی خود رسید؛ اما موضوع مورد  انتقاد، اتفاقات و حواشی 
پس از بازگشـــت تیم از ایتالیا اســـت که نشـــان می دهد در فدراســـیون بوکس 

تصمیم گیرندگان متفاوتی وجود دارد و هر لحظه نیز یک تصمیم می گیرند. 
 با پایان مســـابقات گزینشـــی ایتالیا و عدم کســـب ســـهمیه توسط بوکسورهای 
کشـــورمان، شـــاهین موسوی، کاپیتان کم حاشـــیه تیم ملی و یکی از موفق ترین 
بوکســـورهای کشـــورمان در سالیان گذشـــته موضوعاتی را مطرح کرد که نشان از 
عمق حواشـــی در فدراســـیون و تیم ملی داشت. موسوی که سه مدال برنز آسیا 
را در کارنامه خود دارد و همراه با دانیال شه بخش دو نماینده ایران در المپیک 
توکیو بودند، در مصاحبه با رسانه ها از اتفاقاتی صحبت کرد که بار دیگر نشان 
داد در بوکس ایران تعداد افراد تصمیم گیر بســـیار بیشـــتر از رئیس فدراســـیون و 
سرمربی تیم ملی هستند. موسوی که با تغییر اوزان رشته بوکس برای المپیک 
یس به هفت وزن مجبور به تغییر وزن و حضور در وزن 80 کیلوگرم شده  2024 پار
اســـت، در فینال قهرمانی کشـــور مغلوب میثم قشـــلاقی، دیگر بوکسور توانمند 
کشـــورمان شـــد که سه سال پیش با کســـب مدال نقره آسیا لقب تایسون ایرانی 
یافت کرده بود. موضوعی که باعث شـــد برای اولین بار طی ســـالیان اخیر  را در
موسوی در ترکیب تیم ملی در یک رویداد مهم حضور نداشته باشد و فرصت 
کســـب ســـهمیه در گزینشی ایتالیا را از دست بدهد. مساله ای که طبیعتا نه از 
ســـوی موســـوی جای اعتراض دارد و نه کســـی حقی در این خصوص دارد، اما 
اینکه به یک باره تصمیم گرفته می شود شاهین موسوی به طور کلی از ترکیب 

تیم ملی در این مقطع حساس کنار گذاشته شود، جای انتقاد دارد. 

 ادعای جوان گرایی
موسوی در صحبت هایش مدعی  است که کنار گذاشتن او از اردوهای تیم ملی 
به خاطر صحبت کردن در خصوص پرداخت حقوق و امکانات به ملی پوشان 
بوده است و این صحبت ها را نیز به نمایندگی از طرف سایر بوکسورهای عنوان 
کـــرده اســـت. اتفاقـــی که در صورت درســـتی ادعـــای او این ایراد را به مســـئولان 
فدراسیون وارد می کند؛ چرا طاقت شنیدن درخواست های به حق ملی پوشان 
را ندارند؟ البته پس از صحبت های موسوی به صورت غیرشفاف ادعاهایی از 

سوی مسئولان فدراسیون بوکس و به نقل از کادرفنی تیم ملی عنوان شد که آنها 
به دنبال جوان گرایی در تیم ملی هستند و در کنار موسوی دیگر قصد فرصت 
دادن به ایمان رمضانپور و مسلم مقصودی، دو بوکسور باتجربه دیگر کشورمان 
را نیز ندارند. دو بوکسوری که برخلاف جوان گرایی در ترکیب تیم ملی در ایتالیا 
حضور داشتند، اما موفق به کسب سهمیه نشدند. موضوعی که این سوال را ایجاد 
می کند که اگر قصد جوان گرایی وجود داشت، کادرفنی می توانست این فرصت 
را در مسابقات ایتالیا در اختیار دو بازیکن جوان قرار بدهد تا کسب تجربه کنند 
و حداقل برای مسابقات تایلند از شانس بیشتری برای سهمیه برخوردار باشند. 
ضمن اینکه بسیاری از کارشناسان رشته بوکس نیز با کادرفنی تیم ملی برای نیاز 
به تغییر نسل و جوان گرایی در تیم ملی موافق هستند، اما این موضوع را در این 
مقطع به صلاح نمی دانند و دلیل آن را نیز زمان کوتاه تا مسابقات تایلند به عنوان 
آخرین فرصت کسب سهمیه عنوان می کنند. نکته جالب اینکه قرارداد فونتانا 
نیز با تیم ملی تا پایان رقابت های المپیک پاریس است و با توجه به سابقه بوکس 
ایران هیچ تضمینی برای ادامه با این مربی از سوی فدراسیون در صورت عدم 
کســـب ســـهمیه وجود ندارد.  ای کاش مسئولان فدراسیون به جای واکنش های 
پنهانی در برخی رسانه ها، خیلی شفاف در خصوص اتفاقات اخیر صحبت 
می کردنـــد و در ادامـــه کاملا واضح از برنامه ریزی  تیم ملی خبر می دادند. اینکه 
فدراسیون با حضور مربی باتجربه ای مانند فونتانا به دنبال برنامه ریزی برای آینده 
بوکس ایران باشد، نه تنها جای انتقاد ندارد، بلکه باید تشویق نیز شود، اما به شرطی 
که همکاری با فونتانا حداقل تا المپیک آینده ادامه داشته باشد و تبعات عدم 
کسب سهمیه در این دوره را نیز به جان خرید. موضوعی که به نظر نمی رسد در 
برنامه های فدراسیون باشد و تنهای توجیه دخالت اطرافیان پرشمار رئیس در 
تصمیم گیری های مختلف است. دخالت هایی که در جریان موضوع شاهین 
موسوی به خوبی دیده شده است و ظرف مدت یک ماه صبح به موسوی قول 
بازگشت به اردو را می دادند و شب از عدم نیاز به این بوکسور توانمند صحبت 
می کردند. درنهایت نیز پس از واکنش شـــاهین موســـوی موضوع جوان گرایی را 
مطرح کردند و جالب اینکه شـــروع این تغییرات را نیز با موفق ترین بوکســـورهای 

کشورمان در 5 سال اخیر زدند که به تازگی 29 ساله شده است.

مرتضی کرمانی مقدم در گفت وگو با »فرهیختگان«: بزرگ ترین اشتباه باشگاه از دست دادن زاهدی بود

بازیکنان پرسپولیس راه قهرمانی را  از همه بهتر بلدند
تیم اوسمار تبدیل به همان تیم 7 هفته پایانی فصل قبل شده است

یک بام و دو هوای فدراسیون بوکس

جوان گرایی در حساس ترین زمان ممکن
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شروع هیجان دوباره در لیگ قهرمانان

فینال زودهنگام در برنابئو

مرحله یک چهارم نهایی رقابت های لیگ قهرمانان اروپا از امشب با برگزاری 
دو مســـابقه آغاز می شـــود که هر دو بازی می تواند برای طرفداران فوتبال 
بسیار جذاب و هیجان انگیز باشد، به خصوص دیداری که قرار است 
در ورزشگاه سانتیاگو برنابئو برگزار شود و بسیاری آن را فینال زودهنگام 
امسال می دانند. مادرید امشب میزبان دیدار رفت دو تیم رئال مادرید و 
منچستر سیتی است. دو تیم پرستاره که با مربیان صاحب سبک خود 
به دنبال عبور از این مرحله و رسیدن به جمع 4 تیم برتر تورنمنت هستند. 
سیتی در لیگ برتر رقابتی جذاب و نفس گیر با آرسنال و لیورپول دارد و 
حالا در لیگ قهرمانان هم با قرعه ای دشوار روبه رو شده که در این مقطع 
حساس فصل می تواند آنها را با چالشی بزرگ برای دفاع از عنوان قهرمانی 
خود در این دو تورنمنت مواجه کند. دو تیم یک رویارویی تماشـــایی و 
فراموش نشدنی را در نیمه نهایی فصل قبل داشتند و این بار یک مرحله 
زودتر به مصاف هم می روند تا یکی از مدعیان قهرمانی در همین مرحله 
حذف شود. سیتیزن ها فصل قبل در مجموع دو مسابقه رفت و برگشت 
با نتیجه 5 بر یک قهرمان 14 دوره اروپا را شکست دادند اما این بار شرایط 
متفاوت اســـت و رئالی ها که در 13 بازی اخیر خود در تمامی رقابت ها 
بدون شکســـت بوده اند در شـــرایط خوبی پا به این مســـابقه می گذارند؛ 
به خصوص که این هفته رقابت های لالیگا برگزار نشد و آنها در فرم بدنی 
بهتری رودرروی حریف انگلیسی قرار می گیرند. در سوی مقابل گواردیولا 
که و کایل واکر مصدوم کار سختی برای جانشینی آنها دارد  بدون ناتان آ
و البته گواردیول نیز شرایط نامشخصی دارد و معلوم نیست بتواند در خط 
دفاعی سیتیزن ها به میدان برود. در این شرایط مهم ترین دغدغه سرمربی 
اسپانیایی چیدن خط دفاعی مستحکم برابر مهاجمان زهردار رئال است. 
البته آنچلوتی هم اگر چه ادر میلیتائو را دوباره در تمرینات تیمش دارد اما 
لابا همچنان مصدومند و نمی توانند در این دیدار رئال  تیبو کورتوا و داوید آ
را همراهی کنند.  در دیگر دیدار حساس امشب دو تیم آرسنال و بایرن 
مونیخ در لندن به مصاف هم می روند. برخلاف آرسنال که در اوج آمادگی 
قرار دارد و در سال جدید میلادی نمایشی عالی داشته است، بایرن مونیخ 
با توماس توخل غرق در بحران است و شکست این هفته برابر هایدنهایم 
اندک امیدهای آنها برای دفاع از عنوان قهرمانی در بوندس لیگا را از بین 
برد و توخل که قطعا در انتهای فصل از هدایت این تیم کنار می رود تنها 
به موفقیت در لیگ قهرمانان چشم دوخته است. اتفاقی که با توجه به 
وضعیت فعلی تیم شاید رخ ندهد و حتی گفته می شود باواریایی ها اگر 
نتوانند برابر توپچی ها نمایش خوبی داشته باشند احتمال اینکه توخل در 
همین مقطع از فصل برکنار شود بسیار زیاد است. بازگشت هری کین به 
ورزشگاه امارات نیز یکی دیگر از جذابیت های این مسابقه است. کاپیتان 
تیم ملی انگلیس سال ها در دربی لندن با پیراهن تاتنهام به مصاف آرسنال 
رفته و این بار امیدوار است بتواند نمایش خوبی برابر تیم کشورش داشته 
باشد تا شاید با بایرن مونیخ به حسرت برای فتح یک جام در فوتبال پایان 
، کینگزلی  دهد. البته بایرن در این دیدار غایبان مهمی چون مانوئل نویر
کومان و لروی سانه دارد که کار را برای این تیم برابر صدرنشین فعلی لیگ 
جزیره سخت تر می کند.  در ادامه این مرحله فردا نیز دو دیدار مهم برگزار 
می شود که با توجه به مصاف جذاب پاری سن ژرمن و بارسلونا در پاریس 
توجه کمتری به جدال دورتموند و اتلتیکو مادرید شود. لوئیس انریکه باید 
این بار برابر تیم سابقش قرار بگیرد و با توجه به نمایش بسیار خوب  آبی و 
اناری های در هفته های اخیر و همچنین بحرانی که در تیم فرانسوی پس 
از عدم تمدید قرارداد کیلیان امباپه و چالش های او در این تیم ایجاد شده 

است، کار سختی برای صعود به نیمه نهایی خواهد داشت. 

گزارش


